
Agenda
Tuincafe

zaterdag 24 september
zaterdag 29 oktober

zaterdag 26 november
15.30 uur in de Tuinhapper

 
ALV

zaterdag 5 november
14.00 uur in de Tuinhapper

 
Sinterklaasfeest

zaterdag 3 december
 

Kerst-inn
woensdag 21 december

Diverse foto's van de oogst van 2022 leverden o.a.

dit prachtige plaatje op.

Foto Carla Levers
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Lathyrus odoratus
Of ze bij ZWN nog veel gekweekt worden
is niet helemaal duidelijk: de geur-, reuk-,
pronk- of siererwten. Net als voor de
dahlia’s werden er in vroegere tijden ten
toonstellingen georganiseerd waar de
tuinders zelfs prijzen konden winnen.
Ben je een beetje uitgekeken op de snij
boon, probeer dan het volgende seizoen
eens een rek met siererwten! Hun delica
te schoonheid, uitbundige kleuren en hun
onweerstaanbare geur maken ze heel bij
zonder.
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Er moet al half februari gezaaid worden,
want de plantjes hebben de rare gewoon
te om op de langste dag te willen bloeien.
Hoe later je ze zaait, hoe korter de
bloemsteeltjes. De echte liefhebber laat de
harde zaden 12 uur weken onder een
vochtig koffiefilterzakje. Maar daar wordt
verschillend over gedacht; in Engeland,
waar ze tientallen soorten hebben ge
kweekt, doen ze dat juist niet.
 
Half maart kunnen de potjes naar buiten,
bijvoorbeeld in de koude bak om ze aan
de lagere temperaturen te laten wennen.
Zijn ze eenmaal aan de groei langs hek, rek
of draad, dan is het knippen geblazen. Hoe
meer bloemen je knipt, hoe meer er bij
komen. Doe je dat niet, dan worden er
peultjes gevormd en gaat de groei eruit.
 
Er bestaat ook een meerjarige soort, die
dus winterhard is. Een nadeel is wel dat de
bloemen niet geuren (Lathyrus latifolius)
Mijn favoriete soorten zijn: Lady Hamilton,
Painted Lady, Pink Pearl en Violet Queen.
Succes! (en laat je niet bedwelmen..)
 
Dick Saher

Van de voorzitter
Aan uitdagingen geen gebrek
 
Meestal is het najaar een periode
waarin de tuin wat rust krijgt, maar
dat geldt niet voor de tuinders.
Er wordt een begin gemaakt met de
nieuwe beschoeiingen aan de trek
sloot, maar eerst zullen de bestaande
beschoeiingen (of wat er van over is)
verwijderd moeten worden inclusief
de eventuele verrassingen die opdui
ken.
Het najaar is ook de tijd om aandacht
te geven aan de sloten, zeker in ver
band met de schouw van Rijnland. Er
mogen geen waterplanten in de smalle
slootjes zitten en er moet een goede
doorstroming zijn.
 
Het riool is weer een ander verhaal.
De huidige kolk in de heemtuin moet
vervangen worden. Onderaan de kolk
zit een afsluiter die niet werkt en zo
stroomt er water met andere verras
singen van buiten in. Als de vlotter
goed werkt slaat de pomp automa
tisch aan, maar soms is dat niet het
geval en moet er handmatig iets ge
daan worden. Echter, er is storing in
de pomp en na herhaalde meldingen is
er door de Gemeente tot dusver nog
geen adequate oplossing gekomen.
 
Op de tuin op Singel 3 is asbest aan
getroffen en dit zal eind september
verwijderd worden. Een en ander is
een aanslag op de de volksgezondheid
en ook op onze kas, die naar ver
wachting € 4000,- lichter zal worden.
Het is niet te begrijpen dat er onver
antwoord met asbest wordt omge
gaan. Bij de Gemeente-inzamelplaats
zijn zakken te verkrijgen waarin de
hele asbestplaten kunnen worden ge
stopt. 

Rijksstraatweg 439 Haarlem
023-5201000

Uiteraard moet het iedereen bekend
zijn dat asbest voorzichtig moet wor
den gedemonteerd en zeker niet wor
den doorgezaagd of stukgeslagen.
 
Tot slot het gebruik van de tuin op
Berkenlaan 15. Op de extra ALV van
16 juli 2022 hebben de leden tegen
een aanpassing van de statuten ge
stemd ten behoeve van mogelijke be
roepsactiviteiten op ons complex. En
hoewel Stichting Zaaigoed hierover
anders denkt, moet er een definitieve
oplossing komen aangezien het hande
len tegen onze grondregels, die we
hebben vastgeled in onze statuten,
verboden is. Wij hebben niets tegen
Stichting Zaaigoed en mensen met
een haperend brein maar hun hande
len is niet verenigbaar met onze regle
menten.
 
Jan Levers

In juni regende het bij ZWN heeeel hard. De slak

ken rukten op en de reiger wachtte af...

Foto Liesbeth van Ginkel

- Pagina 2 -



2 oktober appelpersdag 
Het lijkt erop dat de oogst dit jaar weer beter is dan in 2021. Ik zie weer veel appels hangen.
Degenen die het leuk vinden om naast appeltaart, appelmoes, appelboter en appelchutney ook appelsap te willen maken van hun
oogst, kunnen weer mee doen met de grote appelpers.
Het sap wordt geperst met de slowjuice-techniek, waardoor de smaak zeer goed behouden blijft. Het wordt niet gefilterd en is
dus troebel als je het uitschenkt. Het sap is het resultaat van al het fruit en de groente die we laten persen. Het sap is ook zeer
geschikt om cider van te maken, als je dat leuk vindt om te doen. Niet alleen appels kunnen worden geperst maar ook peren,
kweeperen, stoofperen, druiven, bessen en ook groente.
Het sap wordt vacuüm verpakt in zakken van 5 liter met een kraantje die weer in een doos zitten, zodat je het gemakkelijk kan
uitschenken. Het wordt ook licht gepasteuriseerd. Gesloten zijn de pakken een jaar houdbaar. Eenmaal geopend wel 3 maanden
maar dan wel in de koelkast laten staan.
De pakken kosten 7 euro per stuk als je zelf fruit en/of groente hebt ingeleverd. Soms blijven er pakken over, die verkocht kunnen
worden aan degenen die niets hebben ingeleverd. Dan kost een pak 15 euro.
Bij Appel van Opa kan je ook rechtstreeks sap bestellen, zonder dat je appels hebt ingeleverd.
Ook Appel van Opa rekent dan 15 euro per pak van 5 liter.
 
 
Dit jaar is de persdag voor ZWN op 2 oktober bij het kasteeltje Assumburg in Heemskerk.
Voor degenen die nieuw zijn nog even een korte uitleg:
1. Breng de appels naar de loods voor 2 oktober, bij voorkeur in dozen of kratten en liever niet in zakken.
2. Zet je naam, tuinnummer, telefoonnummer en je email-adres (als je dat hebt) op de lijst die in de loods hangt.
3. Ik ga met alle appels op 2 oktober naar Assumburg. Het tijdstip krijg ik later nog door. Wie mee wil is van harte welkom. Het
is leuk om te zien hoe het gaat.
4. Als ik terug kom met de pakken zet ik ze in de winkel en ik bel iedereen op die zijn naam op de lijst heeft gezet om te vragen
hoeveel pakken hij/zij wil afnemen.
5. Aangezien ik alles voorschiet moet er met mij worden afgerekend. Ik geef een ieder mijn betaalgegevens door en als er betaald
is kan je je pak(ken) ophalen bij de winkel.
6. Voor vragen bel of mail mij: ellen.bosschaart@quicknet.nl en 0648236551 
Ellen Bosschaart  tuin H30  

De appelpers Fruit graag
zo in de
loods zetten
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Natuurvriendelijk Tuinieren  
We zijn inmiddels weer een paar maanden
verder, dus we houden jullie graag op de
hoogte van alles wat we in de afgelopen
periode – behalve vakantievieren - hebben
uitgevoerd.
 
Kennisgroep Natuurvriendelijk Tuinieren
 
Met de nieuwe voorzitter en coördinator
algemeen werk van de Tuincommissie
hebben we inmiddels een zeer prettige
samenwerking, o.a. in de voorbereiding
voor de herkeuring van het AVVN- keur
merk. Het is fijn om te merken dat dit
onderwerp door het bestuur ook serieus
wordt genomen!
 
Bij de Open Tuindag waren we ditmaal te
vinden op het voorplein, waar we de be
zoekers konden verwelkomen en waar
diverse informatie te vinden was over
natuurvriendelijk tuinieren. De folder met
de rondwandeling was weer bijgewerkt en
daarbij was nog een leuke prijsvraag be
dacht door onze voorzitter. Ook konden
bezoekers er proeven van limonadesi
roop, gemaakt van citroenmelisse, een
plant die op veel tuinen groeit.
 
Zoals bekend organiseert Marjolijn Son
dorp namens de Kennisgroep iedere laat
ste zaterdag van de maand het Tuincafé in
De Tuinhapper. De laatste editie is alweer
even geleden. In mei hebben de deelne
mers de nieuwe moestuinbakken op de
natuurtuin gevuld met o.a. aspergeklau

wen, pompoenen en tomatenplanten.
Niet alles is al opgekomen, maar dat hoort
bij het experiment. In juni hebben imkers
Nelleke en Gerard verteld over het leven
van de bijen in hun bijenstal. Ook hadden
ze diverse soorten honing meegenomen
om de verschillen te laten proeven.
 
 
Anneke Mak was de gelukkige winnares
van de prijsvraag (hoeveel bijen leven in 1
kast). Na afloop was er nog gelegenheid
om onder begeleiding de bijenstal te be
kijken. Het was een interessante bijeen
komst, die goed werd bezocht door tuin
ders en omwonenden.
 
In juli en augustus was het Tuincafé wegens
vakantie gesloten, maar op 24 september
gaan we om 15.30 uur weer van start met
deze keer als onderwerp "Nazomer en
herfst in de tuin". Let op de Nieuwsbrief
voor meer informatie. Ook voor de ko
mende maanden staan er nog een aantal
leuke onderwerpen in de planning, dus
houd de agenda in de gaten!
 
 
 
Werkploeg Natuur- en Heemtuin
 
Dankzij de goede samenwerking met de
Tuincommissie krijgt de Werkploeg voor
de maandelijkse gezamenlijke werkdagen
ondersteuning van het Algemeen Werk.
Bovendien gaat Bianca (H21) op een aantal
doordeweekse dagen op de Natuurtuin
aan de slag. In augustus hebben we weer
een aantal grotere klussen gedaan en
daarbij werd ook de goot aan de achter
zijde van de winkel onder handen geno
men.
 
 
 
 

Compliment voor Huub!
 

 
Op 10 september was er opnieuw een
gezamenlijke werkdag, waar weer genoeg
te doen was. Bianca was al eerder in de
week bezig geweest met het toegangspad
en dankzij de hulp van Wenda, Elly, Nardy
en Rosemarijn, die deze keer hun Alge
meen Werkbeurt op de natuurtuin kwa
men doen, liggen ook de paden rond de
kruidenspiraal, langs de meidoorn en langs
de vijver er inmiddels weer keurig bij. Een
andere klus was het snoeien van de haag.
Het zicht vanaf de Maluslaan op de Na
tuurtuin is hierdoor weer verbeterd. En
het ziet er ook naar uit dat ons mulch-ex
periment gelukt is, waardoor op die plek
het zevenblad en kweekgras zijn verdwe
nen. De artisjokken hadden in augustus al
een plekje gekregen in een van de ver
hoogde bakken en de tomaat groeit uit
bundig in zijn kooi. Ook de appels kunnen
binnenkort geplukt worden voor het
persen van sap op 2 oktober. Kortom, het
was een geslaagde werkdag!

Bloemendaalseweg 47

2061 CB Bloemendaal

023 525 1 525

info@skmakelaars.nl - skmakelaars.nl
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Nieuwe taxatiemethode van opstallen per 9 april 2022, aan
genomen op ALV 
                                   Taxatie methode zoals toegepast tot 9 april 2022
 
HUISJE (incl. berging)                 Maximale Oppervlak                    Maximale Waarde
volledig van hout                              24 m2                                        3.200,-
gedeeltelijke steen/hout                    24 m2                                        3.400,-
volledig van steen                             24 m2                                        3.600,-
KAS                                                M.O.                                            M.W.          
klein                                                < 8 m2                                         920,-
groot                                              8-12 m2                                     1.380,-
KOUDE BAK                                   max 6 m2                                    500,-
WATERPOMP                                                                                    450,-
 
                                                         Nieuwe taxatie methode
HUISJE (incl. berging)                                  MO                                                MW            
volledig van hout                                          20-24 m2                                      3.200,-
volledig van hout                                          12-20 m2                                      2.600,-
volledig van hout                                           tot 12 m2                                     2.000,-
gedeeltelijke steen/hout                                20-24 m2                                      3.400,-
gedeeltelijk steen/hout                                  12-20 m2                                      2.800,-
gedeeltelijk steen/hout                                   tot 12 m2                                     2.000,-
volledig van steen                                          20-24 m2                                     3.600,-
volledig van steen                                          12-20 m2                                      3.000,-
volledig steen                                                 tot 12 m2                                     2.500,-
KAS                                                                   M.O.                                       M.W.       
klein                                                               < 8 m2                                        920,-
groot                                                              8-12m2                                     1.380,- 
zonnepanelen                                                                                                                   
paneel                                                          per stuk                                         200,-
accu                                                             per stuk                                         200,-
omvormer                                                     per stuk                                        200,-
KOUDE BAK                                                max 6 m2                                      500,-
WATERPOMP                                                                                                   450,-
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------    +
 
De totale waarde van de  opstallen zal maximaal zijn                                    5.000,-

Een laatste blik op de zomer met bloemen en beestjes
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Eetbare (wilde) vaste planten – 10
Een jubileum: dit is alweer de tiende afle
vering over eetbare vaste planten! Geluk
kig zijn er nog steeds planten te vinden om
deze serie mee te vullen, dus daar gaan we
weer:

 

 
DUINDOORN (Hippophae rhamnoides)
is een stekelige, sterk vertakte, tweehui
zige struik (mannelijke en vrouwelijke
planten) die het beste groeit op kalkrijke
zandgrond. De plant doet zijn naam dus
eer aan, want hij komt vooral voor in open,
kalkrijke duinen. Op kleigrond lukt het
ook nog wel, maar zeker niet op zure
grond. De struik wortelt diep en doet het
ook goed in een windhaag, waar dieren
een fijne schuilplaats kunnen vinden.
Daarnaast is het een goede stikstofbinder
In de maanden april en mei bloeit de
Duindoorn met kleine gele bloemetjes
langs de stengels waar veel nachtvlinders
op af komen. De feloranje bessen zijn erg
zuur en het beste geschikt om te verwer
ken. Ze zijn dan, met genoeg suiker, wel
erg lekker in de jam, yoghurt of likeur. In
de bes zit een pitje dat het eigenlijke zaad
is. Veel vogels eten de bessen graag.
 
De BRAVE HENDRIK (Chenopodium

bonus-henricus) is een vaste plant uit de
amarantenfamilie  (Amaranthaceae). Het is
een zeer oude en zeldzame groente,
waarvan de geplukte bladeren maar één
dag bewaard kunnen worden. De jonge
bladeren kunnen als spinazie gegeten
worden en de jonge scheuten kunnen als
een soort asperges klaargemaakt worden.
Ook heeft de plant een aantal genees
krachtige werkingen. In Duitsland worden
de zaden van de Brave Hendrik gebruikt
voor het vetmesten van kippen en wordt
daar Fette Henne genoemd.
 

 
De soort staat op de Nederlandse Rode
lijst van planten als zeer zeldzaam en zeer
sterk in aantal afgenomen. De plant is sinds
1 januari 2017 wettelijke beschermd door
de Wet Natuurbescherming. De Brave
Hendrik komt in Nederland voor in Lim
burg (vooral in bosrijke omgeving), Zuid-
Holland, Gelderland en Overijssel op be
werkte, vochtige, zeer stikstofrijke grond
rondom boerderijen, mesthopen en plek
ken waar geürineerd wordt.

 
CITROENKRUID (Artemisia abrotanum)

ruikt naar cola en wordt daarom ook wel
Coca Colaplant genoemd. Het blad wordt
in kruidenazijn, bloemenlotions en pot
pourri gebruikt. In de keuken wordt het
verder niet veel gebruikt. De geur van
citroenkruid is vrij sterk maar de smaak is
wat minder sterk. Het verse blad kan
worden toegevoegd in bijvoorbeeld sala
des of soepen en bij gevogelte. Van het
verse blad kun je een gezonde drank zetten
door het blad enkele uren in koud water
te laten trekken. Ook kun je de jonge
scheuten gebruiken in een salade. Gebruik
artemisia wel met mate.
Het blad wordt ook gebruikt om vliegen
te verjagen en wordt tussen kleding gelegd
tegen motten. De thee van bladeren van
citroenkruid is opwekkend. De blaadjes
worden verder toegevoegd aan badwater
en kompressen ter conditieverbetering
van de huid. Citroenkruid wordt vaak

verward met citroenmelisse en citroen
gras.
 
De plant heeft veel bijnamen, zoals Lovers’
Plant of Maiden’s Ruin. Wie de liefde van
een meisje wilde winnen, moest heimelijk
een takje citroenkruid onder de band van
haar schort steken. Daar de liefde echter
alleen door betovering verkregen werd,
hield deze maar een jaar stand om daarna
in het tegendeel om te slaan.
Misschien heet de plant daarom ook in het
Engels "Kiss-me-quick-and-go" (Kus-me-
vlug-en-ga).
 
Tot slot deze keer aandacht voor de
ERWTENSTRUIK (Caragana arbores
cens). De erwtenstruik is sterk, verdraagt
zowel extreme koude als hitte en is daar
om een struik waar iedere tuinbezitter
mee op safe speelt. De bloei met losse
trossen, bleekgele bloemen tussen licht
groene bladen, begint in mei en kan tot
aan het begin van de zomer voortduren.
De zaden in de geelachtige, lange peulen
kunnen worden geoogst in de herfst. De
zaden (“erwten”) kunnen zowel vers als
gekookt worden gegeten en hebben een
lichte erwtensmaak. Het is echter ondui
delijk of je veel van de zaden kunt eten.
De jonge peulen kunnen gekookt worden
gegeten als groente.
 
 

 
Een erwtenstruik bloeit het beste na een
zeer koude winter, gevolgd door een
warme zomer. Deze bijenplant staat graag
in de volle zon en is ook geschikt als
groenbemester of windkering. De struik
behoort tot de familie van de vlinderbloe
migen (Leguminosae) en fixeert via een
samenwerking met bacteriën in haar
wortels de stikstof in de bodem. Hierdoor
bemest de plant zichzelf en eventuele
planten die eromheen staan. Mede hier
door groeit de plant prima op schrale
grond.
Joke Groskamp
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Het tuinieren is iets wat binnen onze fa
milie van generatie op generatie is door
gegeven. Kees Nooij leerde het van zijn
vader, Jaap Nooij van zijn vader en ik
leerde het dan weer van hem. Inmiddels
dient de volgende generatie zich al weer
aan, in de vorm van mijn nichtjes, nu 6 en
3 jaar oud. Echt helpen kunnen ze nog niet,
maar ze vinden het allemaal reuze interes
sant en wij hebben ze graag op bezoek.

Kort voor de zomer van 2022 werd mij
gevraagd of ik voorzitter wilde worden van
de Tuincommissie. Voor deze positie had
ik mij eerder al eens opgegeven, dus daar
stond ik wel voor open. De positie secre
taris Tuincommissie kwam ook vrij en dit
zag Jaap wel zitten. Het voordeel van het
vader-zoon team is dat de lijnen van com
municatie lekker kort zijn. Met het oog op
efficiëntie is dit natuurlijk ideaal.
Vol goede moed zijn we aan de slag gegaan
en inmiddels hebben we al een behoorlijk
aantal leden leren kennen, dat is erg leuk.
 
 
Een park als het onze vergt veel onder
houd, zoals alle leden uiteraard wel weten.
Het gaat het niet alleen om het Algemeen
Werk maar ook om de individuele tuinen.
Vanuit het bestuur hebben wij de taak om
er zorg voor te dragen dat het complex
en de individuele tuinen voldoen aan de
statuten en reglementen. Geen gemakke
lijke taak, die wij dan ook niet lichtzinnig

Introductie Tuin
commissie: Cees en
Jaap Nooij
Laten wij ons even voorstellen.
Onze namen zijn Cees Nooij en Jaap
Nooij, waarbij Cees de zoon is van Jaap.
Van origine beide afkomstig uit Spaarn
dam, maar nu woonachtig in respectieve
lijk Haarlem Noord en Velserbroek.
Regelmatig worden wij begeleid door een
trouwe viervoeter, genaamd Tommie, die
overigens weinig kaas gegeten heeft van
tuinieren.
 
Eind 2017 zijn wij lid geworden van ZWN.
Wij hadden de keuze uit een aantal tuinen
die vrij waren gekomen, maar onze keuze
viel uiteindelijk op de Hazelaarlaan vanwe
ge de gunstige ligging m.b.t. zonlicht. Er
stond een huisje op, dat onder de sloop
regeling viel, dat we hebben verwijderd.
Het nieuwe huisje dat we hebben neerge
zet, was een geschenk van wijlen Kees
Nooij (vader van Jaap) en heeft derhalve
voor ons sentimentele waarde. Onze tuin
had erg veel (raai)gras en onkruid, maar
de aanhouder wint en inmiddels hebben
we een prachtig stukje zwarte grond dat
we elke jaar voorzien van (veel) mest en
waar de groente en fruit prima groeien.
Van het groente en fruit dat wij oogsten
weet Edith Nooij (vrouw/moeder) iedere
keer weer de lekkerste gerechten te
maken. Gelukkig maar, want zonder onze
meester-kok hadden we eigenlijk niet
zoveel aan onze moestuin gehad!  

aangegaan zijn.
Bij het uitvoeren van deze taak zijn wij
altijd bereikbaar voor advies of commen
taar, want iedereen weet: waar gehakt
wordt, vallen spaanders. Gelukkig hebben
wij gemerkt dat vrijwel alle leden het be
leid van het bestuur begrijpen en onder
steunen. Dat is maar goed ook, want wij
kunnen deze taak uiteraard niet alleen
uitvoeren.

Middels de ZWN-nieuwsbrief proberen
we iedereen zo uitgebreid mogelijk op de
hoogte te houden van de verschillende
ontwikkelingen en projecten van de Tuin
commissie. Wij raden eenieder daarom
aan om deze aandachtig in de gaten te
houden, om te voorkomen dat er dingen
gebeuren waaraan u graag had meegedaan,
meegeholpen, of simpelweg van op de
hoogte had willen zijn.
Dit geldt uiteraard ook voor de medede
lingen uit de andere commissies van ZWN.

Wij hebben veel plannen en projecten op
de planning staan voor de komende weken
en jaren.
Uitgangspunt is om het park onderhouds
vriendelijk, mooi en bovenal natuurvrien
delijk te houden.
 
Wij hopen dat u ons zult ondersteunen in
onze taak en u zult ons ongetwijfeld nog
wel tegenkomen op het complex!

Groeten van Cees en Jaap

Jaap en Cees in jonger jaren
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eerste “Ja” zeggen betreffende een tuin.
Maartje, ook een aspirant tuinder, ging met
Marino de vrijgekomen tuinen langs. Aan
het eind zei ze tot onze verrassing: ”En
deze is ook net vrij gekomen". Echt? Dat
is de tuin die wij zo graag willen! Nu maar
afwachten of wij hem mogen. Maartje was
voor ons aan de beurt en zij verkoos de
tuin er tegenover. Toen “de Heksentuin”
genoemd. Tot onze grote vreugde kregen
wij Hazelaar 31. De voorgevel van het
huisje was behoorlijk verzakt maar handi
ge Marino weet daar wel raad mee. Tijdens
de nieuwjaarsborrel kregen wij de sleutels
en gelijk gingen we aan de slag. Onze kin
deren, toen 3 en bijna 7, hebben genoten
van alles wat groeit en bloeit op de volks
tuin.
Met de open tuindagen heb ik me veel
ingezet toendertijd. Jaren in de bloemen
kraam gestaan. Arie bestelde de bloemen
en ik begon dan al op donderdag om
stukjes in elkaar te zetten voor de zaterdag
en zondag. Veel bezoekers van de vorige
jaren wisten dit en kwamen dan met een
eigen bakje met de vraag of ik die voor hen
kon opmaken. Zo Leuk!
Sinterklaas kwam elk jaar langs met zijn
pieten en omdat grimeren een hobby was
werd ik al snel gevraagd om dit drietal te
ontvangen in de bestuurskamer om hen
daarna er weer gekleurd uit te laten
komen. Leuke tijd!
Een speeltuin was er toen nog niet. Euge
ne Ran opperde om deze te creëren (zeker
ook met de gedachte om de algemene
leeftijd van de tuinders wat te verjongen)
en vroeg of ik daar ook mee wilde helpen.
Met een groep vrijwilligers aan de slag
gegaan, een wipkip opgehaald, betaald met
de door de tuinders gespaarde Vomarpun
ten en de speeltuin kon geopend worden.
Het was gelijk een succes!

Toen Gerard Soonius voorzitter was van
de Tuincommissie, vroeg hij op een gege
ven moment of wij de Noorderlaan wilden
onderhouden aan de kant van de stal, als
algemeen werk. Dit hebben we een hele
poos gedaan. Omdat het toch meer werk
was dan wij dachten in eerste instantie,
wilden wij toch kijken naar iets anders. Op
dat moment was er een oproep van Nico
lette Hulsbergen of er nog mensen waren
die mee wilden helpen in de Bijen- en
Vlindertuin. Dat leek mij leuk! De Noor
derlaan hebben we terug gegeven en we
werden zeer hartelijk ontvangen door
Nicolette en het team op H15. Met zeer
veel plezier zijn wij daar aan de gang ge
gaan. De wens was om borden te plaatsen
op H15 zodat het voor bezoekers uitno
digender zou zijn om de tuin op te gaan.
Nou die wilde ik wel maken. Met veel
enthousiasme en dankbaarheid werden
deze in ontvangst genomen.

Geef het stokje
door
Voor diegenen die ons nog niet kennen,
wij zijn Marino en José van Wakeren.
 
 
Het was rond 1999 dat Marino wat
nieuwsgierig werd. Ab, zijn collega, had het
er bijna dagelijks over dat hij weer naar de
tuin ging na zijn werk. Tuin dit, tuin dat….
Wat is het toch met die tuin? Ab Mannaert
zei toen: “We hebben open tuindagen,
kom toch eens langs". Zo gezegd zo ge
daan. Wij naar Zonder Werken Niets. Met
vlaggetjesslingers vanaf de Vondelweg
werden wij verwelkomd. De toen nog
witte hekken stonden wagenwijd open.
Veel kraampjes en gezellige muziek om
armden ons. We voelden ons echt gelijk
welkom geheten! Wat een prachtig com
plex en wat zien de lanen er mooi uit met
het grasrandje, de border en haag. Daar
achter verschillende soorten tuinen, dat
maakte het voor ons zeer aantrekkelijk.
Wij waren om. De eerst volgende zater
dag heeft Marino zich laten inschrijven. Wij
gingen daarna over het complex lopen om
te kijken welke tuin ons het meeste aan
trok. Er was er één die onze aandacht het
meest had. Naast een tuin waarvan de helft
met bomen en de andere helft vol stond
met groente! De tuin die onze aandacht
trok was aardig verwilderd. Het huisje was
eigenlijk niet te zien, wat onze aandacht
nog meer aanwakkerde. Als deze toch
eens…..Eind dat jaar kregen we te horen
dat er een aantal tuinen beschikbaar was
gekomen. Op de eerst volgende zaterdag
gingen we met de hele groep van nieuwe,
aankomende tuinders op stap. Degene die
het langst ingeschreven stond mocht als

Broedende eend
 

Marco    en    Nicolette,       José     en      Marino
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 Op 10 december 2021 liepen Marino en
ik over het complex, even uitwaaien. “Zul
len we langs de Singel lopen?” Het was heel
rustig en toen zagen we opeens iemand.
Dik ingepakt, grote wintermuts op. “Het
lijkt Nicolette wel”. Ze draaide zich om en
ja hoor. “Joh, kom binnen”. Wat een
mooie tuin en prachtig huisje. Marco heeft
er een paleisje van gemaakt. “Wat zitten
jullie hier mooi aan de Singel!” “Nou
hiernaast komt vrij!” “Je meent het niet!”
Na een bewonderend kijkje waren we
opslag verliefd. “Wauw, precies onze
smaak!” Het huisje, de tuin, leuke buren
aan beide kanten…zullen we? De volgende
dag Martina een mail gestuurd en 19 de
cember 2022 kregen we te horen dat wij
met ons 22 jaar lidmaatschap de tuin
mogen. Zo blij! Gelijk aan de gang, verhui
zing en verbouwing. Het oude granieten
aanrecht meegenomen van ons oude
huisje en Marino heeft er iets prachtigs van
gemaakt. Gerard en Anne kwamen nog
met deurtjes voor het keukenblok. Super,
past helemaal in onze stijl! Dank jullie wel!
We hebben de jaren 30 erin terug laten
komen en voelen ons helemaal thuis. De
tuin was goed onderhouden en super in
gedeeld (Dank je wel, Anja!) en we zijn er
zo blij mee! Tot onze grote verrassing
kwam er een eend broeden bij onze vijver.
Van de 9 pulletjes is er helaas maar 1
overgebleven, die nog steeds komt buur
ten. Maar het was een genot om het uit
zien te komen. Met camera in de aanslag
heb ik de hele maandag bij de vijver geze
ten op 1,5 meter afstand. Wat een cadeau!
Onze buurtjes, Marco en  Nicolette, daar
klikte het al gelijk mee. Dit zijn heel fijne
vrienden geworden. Heel veel dezelfde
interesses, zo leuk! Ik leer heel veel van
Nicolette, zij heeft zoveel kennis van tui
nieren, koken en wat al niet meer. Heel
fijn!
Midsomer Murder is een serie die wij met
z’n vieren helemaal te gek vinden. Samen
serie kijken gebeurt dan ook, helemaal
omdat wij een grote voorliefde hebben
met elkaar voor de romantische
Midsomertuinen.
Hierdoor is onze gedachte opgekomen
om onze tuinen hiernaar te noemen.
Midsomer Garden!
Wat ons betreft willen wij nog wel 20 jaar
hier genieten aan de Singel. Maar misschien
wil Nicolette daar ook haar inbreng in
hebben dus daarom geef ik het stokje door
aan (verrassing) Nicolette Hulsbergen!
Jose van Wakeren

 Moeder eend met haar kuikens

Volgens model van Jelle's makkelijke 
moestuin
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Conceptverslag Algemene ledenvergadering ZWN 9 april 2022
Aanwezig 2021: B03, B04, B05, B06, B15,
B17, B24, B28, B29, H05, H06, H07, H10,
H11, H12, H24, H30,H 31, H32, L02A, L09
L11, L12,L20, L22, L33N, L33N, L33Z,
L34, M02, M08, M12, M14, M20, M24, S01,
S07, S08, S15.
Afbericht: H18, H19, L17, L24, L25, L26,
M10, M16, S09, S10, S19, S20, S21.
Niet leden die toch aanwezig waren: H10,
S16, B15, B03, B05.
Afbericht + machtiging is geen gebruik van
gemaakt. Zie onder : 5 machtigingen
Ter informatie: als een lid van ZWN niet
kan komen mag hij/zij de stem weggeven
aan een andere tuinder maar niet aan een
echtgenoot of medetuinder.
 
Opening, welkom, vaststellen agen
da, mededelingen
Jan heet iedereen welkom en begint met
1 minuut stilte voor het overlijden van Bart
Tromp.
Er zijn 5 machtigingen afgegeven, 13 per
sonen hebben zich afgemeld.
Jan geeft een introductie over de WBTR-
wet.
De statuten zullen in de volgende ALV
besproken worden.
 
Ingekomen stukken:
Mail ontvangen van Bert en Els Vrenegoor
Mail ontvangen van Cees Nooij
Mail ontvangen van Astrid H10
Mail ontvangen van Gonny van Velzen
We gaan de vragen die gemaild zijn in de
rondvraag proberen te beantwoorden.
 
Vaststellen notulen ALV 30 oktober
2021
Goedgekeurd.
 
Jaarverslag Secretaris
Goedgekeurd.
 
Financiën verslag 2021 + verslag
kascommissie
Er komt een vraag over de electrakosten;
Jan Willem geeft aan dat de meterstanden
vanaf 2016 niet zijn doorgegeven, een
slimme meter is ook nooit geplaatst. Nico
geeft aan dat we 2 meterstanden hebben:
1 van de kantine en 1 van de winkel en
deze aparte aansluiting is nooit doorgege
ven. Jan Willem: de meterstanden zijn
hoger dan begroot, Greenchoice heeft
geen opgave gekregen. Een nieuwe jaarre
kening is ontvangen en we moeten extra
€ 2500,- bij betalen. Begroting is goedge
keurd.
 
Verslag Kascommissie:

Flip Henstra is de woordvoerder van de
kascommissie die uit 3 personen heeft
bestaan. Het financieel beleid 2021 is ak
koord. De kascommissie stelt voor de
charge te verlenen aan het bestuur. De
vergadering verleent decharge door accla
matie.
 
Jubilea
Ans van Weel is 25 jaar lid. Zij is niet
aanwezig in verband met vakantie.
Ria Duinenveld is 25 jaar lid en ontvangt
bloemen en een applaus.
 
Bestuursverkiezing
Aftredend en herkiesbaar penningmeester
is Hugo Huneker. Nico de Bont voorzitter
Winkelcommissie.
Ad Otten wil dit punt verplaatsen naar
agendapunt 12, gebruik tuin B15 zintuigen
tuin. Het bestuur is het daar niet mee eens.
Hugo vertelt de leden dat Ad Otten bij
hem thuis is geweest met 2 flessen wijn en
een cadeaubon om hem om te kopen.
Iedereen is verbaasd. Martien vindt dat de
bestuursverkiezing nu moet plaats vinden
en dat als iemand zich schuldig maakt aan
omkoperij binnen ZWN, deze persoon
direct geroyeerd moet worden.
 
Benoeming Kascommissie
Mariëllen van Galen, Flip Henstra en Hans
Hein besluiten om weer deel uit te maken
van de kascommissie.
 
Nieuwe taxatiemethode:
Nico legt uit dat de taxaties op een ande
re manier uitgevoerd gaan worden zodat
er minder ruimte voor persoonlijke invul
ling van de taxateurs kan ontstaan. Hier
voor is een rekenmodel gemaakt dat be
staat uit waarde, onderverdeling, steen,
hout enz. De maximale waarde inclusief
zonnepanelen wordt nu €5000,00. Drai
nage wordt niet mee getaxeerd.
 
Voorstel zonnepanelen
Vorig jaar kwamen we te laat met een
voorstel voor de aanschaf van zonnepane
len vandaar dat dit onderwerp in deze
vergadering naar voren wordt gehaald. De
gaskachel in de winkel is weggehaald dus
de winkel, de bestuurskamer en de kring
loop zullen gebruik gaan maken van de
extra zonnepanelen. Het dak is er sterk
genoeg voor.
Tanyavraagt of er geen gebruik kan wor
den gemaakt van de zonnepanelen op de
kantine? Het terug leveren naar de winkel
kan niet omdat we 2 aansluitingen hebben.
Marjolijn vraagt of isoleren van de gebou

wen misschien een optie is en stelt voor
dat zij dit samen met Bas gaat onderzoeken
en eventueel aanpassen.
Jan geeft aan dat we willen overgaan op
machines die op accu werken, dat is zuinig
en duurzaam en zonnepanelen brengen
geld op. Kabel naar de overkant trekken
kan niet, is naar gekeken door Liander en
die raadt dat af.
 
Uitbreiding Algemeen werk
Veel van onze 131 leden zitten in diverse
commissies. Er zijn voor algemeen werk
70 leden beschikbaar, waarvan 10 leden
een vaste taak hebben. Er blijft teveel werk
over voor de overige 60 leden. Jan Woud
wijk oppert dat de 75 plussers belast
zouden kunnen worden met wat lichtere
taken en is er ook niet een maximum aan
het aantal mensen per commissie?
Tanya geeft aan dat er veel werk is en het
inplannen een behoorlijke klus is en dat
mensen ook niet afzeggen als ze niet
komen. Als een lid niet kan komen moet
hij of zij dit melden bij Tanya. 
Marjolijn vraagt Tanja waarom ze geen app
groep aanmaakt, Tanja geeft aan dit niet
te willen en kunnen doen
Besluit: algemeen werk is voortaan van
09.00 tot 12.00 uur. Dit wordt met alge
mene stemmen aangenomen.
 
Gebruik tuin B15 zintuigentuin.
Jan geeft aan dat het bestuur het geen
probleem vindt dat oudere mensen ge
bruik maken van de zintuigentuin. Het
probleem is dat in deze tuin betaald werk
geleverd wordt, wat in strijd is met de
vergunning van ZWN bij de Gemeente
Haarlem en met de statuten van ZWN.
Ad vraagt waarom de statuten niet veran
derd kunnen worden. Hierna volgt een
discussie:
Leo: ga naar de wethouder
Burghard Ilge: fijn dat er controle is ge
weest door het bestuur, commercial ?
Checken bij de Gemeente of er beroeps
matig wordt gewerkt.
Pauline: commercieel & individueel, haal
het commerciële eruit, een zintuigentuin
is oké, Hugo vraagt wie dit gaat organise
ren.
Marjolijn: eindverantwoordelijke is ZWN
en dat willen we niet, Wilma verdient haar
eigen inkomen en de vrijwilligers worden
betaald. Hugo reageert hierop, Wilma
krijgt subsidie van de Gemeente Haarlem,
er wordt persoonsgebonden budget aan
gevraagd, de Gemeente betaalt Wilma
€20,000 aan salaris. Hoe zit het met de
veiligheid bv brand.
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Anniek Herder vraagt of het een goed plan
is om dit te laten doen door een groep
binnen ZWN, het antwoord is nee, dan
zou er geen vertrouwen zijn in het be
stuur.
Mevrouw Bason vraagt of er een maximaal
aantal personen in de groep mag. Wilma:
10 personen. Mevrouw Bason vraagt of er
ook mensen uit de buurt mogen komen.
Wilma: het is voor iedereen beschikbaar
maar er is nu een wachtlijst.
Het bestuur sluit de discussie en gaat in
gesprek met de AVVN, Gemeente en
wethouder.

 
Rondvraag
Tanja geeft aan dat de digitale ALV vorig
jaar voelde als buitengesloten.
 
Bianca geeft aan dat ze graag ziet dat het
hek dicht gaat omdat er veel bij haar is
ingebroken. Jan geeft aan dat er een tijd
schakelaar op zit met tussenpozen van een
paar minuten dat het hek open kan maar
dat heeft even tijd nodig. Bas geeft aan dat
het hek vaak openstond met een steen
ervoor, het hek sluit nu om 18.00 uur.
 

Ellen geeft aan dat in de nieuwsbrief stond
dat de glasplaten weg moesten. Jan ant
woordt dat het een voorstel is geweest.
Er zijn tuinen met alleen maar glas en als
dat breekt ben je niet blij.
 
Martina geeft aan dat er een aantal mails
binnengekomen is met vragen. De meeste
zijn beantwoord maar de volgende keer
direct deze mail even doornemen.
 
De vergadering wordt om 16.40 uur afge
sloten.
Martina van Zonderen

Woelmuis en veenmol
De ondergrondse woelmuis behoort tot
de Woelmuisachtigen. De bekend
ste woelmuizen zijn de ondergrond
se woelmuis en de aardmuis. De onder
grondse woelmuis wordt ook wel wortel
muis genoemd. De muizen kunnen 10 tot
16 centimeter lang worden en hebben
een grote opvallende staart die wel 7
centimeter lang kan worden. Ze hebben
een gedrongen, lompe bouw, een stompe
kop met kleine ogen en oren.

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

De woelmuis is voornamelijk in de nacht
actief en kan dan flinke schade aanbrengen.
Ze graven vele gangen en eten wortels van
planten die vervolgens afsterven.Wil je
geen woelmuizen in je tuin, dan kun je
proberen ze weg te jagen met geuren waar
ze niet van houden. Je kunt motten- of
kamferballen neerleggen en ze houden
beslist niet van knoflook of de geur van
visafval.
Een andere mogelijkheid is het gebruik van
vliergier. Doe hiervoor bladeren van de
vlier in een emmer en vul deze vervolgens
met water, ongeveer 10 liter water op 1
kilo blad. Laat dit 10 tot 14 dagen staan.
De stinkende massa die na enige tijd ont
staat kun je de gangen gieten.

 
Veenmol 
De veenmol is een vrij zeldzaam insect dat
ondergrondse gangen graaft. Het dier kan
vliegen maar doet dat niet vaak.
Een veenmol doet er dik een jaar over om

volwassen te worden. Ze worden tussen
de 70 en 600 dagen oud. Veenmollen
graven niet diep maar vlak onder het
grondoppervlak. Hierbij beschadigen de
de wortels van gewassen.

 
 
 
 
 
 
 

Veenmollen zijn redelijk zeldzaam en ge
voelig voor verdroging van hun leefgebied.
Door narcissenbollen in het najaar te
planten gaan de veenmollen er van door,
daar hebben ze namelijk een hekel aan. Ze
laten zich vangen door een jampot in de
aarde in te graven.. Als je de rand vijf onder
de aarde laat graaft de veenmol eromheen
en valt erin. Je kunt ze prima uitzetten in
een gebied waar ze geen schade kunnen
veroorzaken.
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Colofon
 
Vtv  Zonder Werken Niets
 
Bezoekadres: Van der Aartweg 25 
2026 ZM Haarlem-Noord
Postadres: Postbus 2521, 2002 RA
Haarlem
Telefoon op complex: 023 - 5370003
Banknr: NL73 INGB 0000 013256
www.zwn-volkstuinen.nl
 
Redactie Tuinfluiter:
redactie@zwn-volkstuinen.nl
Ellen Bosschaart (H30)
Joke Groskamp (L24)
Dieuwie Vermaat (H05)
 
Bestuur:
Voorzitter: Jan Levers (M12)
Secretaris: Martina van Zonderen
(M2A)
Penningmeester: Hugo Huneker (M8)
2de penningmeester/bestuurslid ICT:
Jan Willem van Dalen (S8)
 
Inleveren kopij tot uiterlijk:
1 december (winternummer)

Nicolien Mizee, schrijfster van “Moord in
de Moestuin”, in de NRC van 5 juni:
 
“Ja, het is nu de tijd om te zaaien en poten,
en ik ben razend benieuwd wat er opkomt
en wat niet. Het fijnste van een moestuin
is op handen en knieën sprietjes trekken.
Weet je, die tuin doet het zo’n beetje zelf
en ik kruip daar wat assisterend doorheen.
Het is bijna zoals je eigen werk corrigeren;
je hebt er eigenlijk niet zo’n oordeel over,
hoogstens: dit wordt te gek, dit halen we
eruit. Verder ben je zo’n beetje dienstbaar
bezig”.

Glasplaten
Aan de oproep om glasplaten in te le
veren is volop gehoor gegeven en dat

leverde een volle bak op.

Tijgerspin
In de zomer van 2019 heeft er een paar
maanden een tijgerspin in mijn tuin ge
woond.
De tijgerspin herken je aan haar gele lijfje
met zwarte strepen. Het wordt ook wel
wespspin genoemd. Het vrouwtje is veel
groter dan het mannetje. Zij is wel 15 mm
en hij is 5 mm. 
 
Meestal zie je het mannetje niet, omdat hij
slechts een paar dagen leeft.
De paring is voor het mannetje een span

nend moment. Meestal overleeft hij het
niet. Wat dus ook zijn leven danig bekort.
Na de paring omgeeft zij het mannetje in
haar web met een cocon en eet zij het
mannetje later op.
Het mannetje wil het liefst een maagd
bevruchten, omdat hij dan een grotere
overlevingskans heeft. Een maagd heeft
nog niet zo'n hard schild. Dat geeft hem
de kans aan haar cocon te ontsnappen. 
 
Omdat ik in de jaren erna niet meer een
tijgerspin in mijn tuin heb gezien, denk ik
dat zij niet is bevrucht. Na een bevruchting
legt ze wel honderden eitjes. Daar zou
toch wel wat overleving uit hebben moe
ten voortkomen.
 
Het leefgebied is van oorsprong Noord-
Afrika. Zij heeft het liefst een sprinkhaan
op haar menu staan. Maar de laatste 30
jaar is ze mede door klimaatverandering
meer naar Europa gekomen. Aanvankelijk
het mediterrane gebied, maar inmiddels
ook in Belgie en in ons land. Ze heeft zich
goed weten aan te passen met haar dieet.
Bijvoorbeeld een libelle die groter kan zijn
dan zij, kan ze heel goed omkapselen in
haar web.
 
Overigens zijn tijgerspinnen voor de mens
totaal ongevaarlijk.
 
Ellen Bosschaart

Capucijners 
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